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Informativní zpráva  
o vyřízení dotazů, připomínek a podnětů občanů ze zasedání Zastupitelstva města Brna 

č. Z8/14 konaného dne 11. února 2020 

________________________________________________________________________________ 

RNDr. Tomáš Obšívač: 

Jmenuji se Tomáš Obšívač, jsem občan města Brna a člen hnutí Rebelie proti vyhynutí. Přišli jsme Vám 
opět připomenout, že procházíme klimatickou krizí, ale Vy podle toho zatím nejednáte. Minule jsme Vás 
zde vyzvali k vyhlášení stavu klimatické nouze. Děkuji panu náměstku Hladíkovi  
za písemnou odpověď, děkuji za schůzku, na které prezentoval dosavadní kroky města. Víme o paktu 
starostů, SECAPu, výzvě k pomoci terciárnímu sektoru. Tyto kroky podporujeme, je to ale jen začátek 
nutných změn. Ano, Brno nespí. Děkuji za projekty, jako je bioplynová stanice. Ke stavu klimatické 
nouze ale panuje Vaše odmítavé stanovisko. V závěru písemné odpovědi pan náměstek varuje  
před impulzivními činy. Pane náměstku, vyhlášení stavu klimatické nouze není impulzivní čin, není to 

ani extrémní čin, ani zoufalý čin, je to racionální čin, který odpovídá vážnosti klimatické krize. Vyhlásily 
ji Evropský parlament, vyhlásily jej stovky měst, velkých měst, loni několik partnerských měst Brna -  

Leeds, Lipsko, Rennes, Utrecht. Znění jejich vyhlášení klimatické nouze Vám přináším. Vážení 
zastupitelé, záleží jen na Vás, jak brzy se k nim Brno připojí. Nepromarněte prosím příležitost, jak dát 
řešení klimatické krize odpovídající váhu a upoutat k němu pozornost. V každém případě apeluji  
na tyto 3 kroky. Za prvé – Brno potřebuje plán klimatické neutrality s co nejbližším termínem. Město 
Leeds má termín 2030, Vídeň, další partnerské město, jako celé Rakousko, směřuje k termínu 2040. 
Brno potřebuje harmonogram konkrétních kroků a termín, jak neutrality co nejdříve docílit.  
Za druhé – zásadní jsou reálná mitigační opatření, ne slova na papíře. Jak konkrétně Brno sníží emise 
letos?  Má to být minimálně o 7,6 %, to je zhruba 1/13, podle doporučení OSN. Brněnský závazek, 
snížení o 32 % s cílem až za 10 let, není dostatečný. Za třetí – jen stručně, informujte prosím občany 
Brna a získejte jejich podporu a pomoc s řešením klimatické krize. Vážení zastupitelé, udělejte prosím, 
co je správné a potřeba. Vyhlaste stav klimatické nouze!  Brno se může stát vzorem pro další města 
České republiky. 

 

Odpověď Mgr. Petra Hladíka, 1. náměstka primátorky: 

Děkuji za veškeré Vaše podněty a připomínky vznesené na jednání Zastupitelstva statutárního města 
Brna dne 11. 2. 2020. Vážím si Vašeho neutuchajícího a empatického přístupu k životnímu prostředí. 
Vaší snahou je přimět Zastupitelstvo města Brna, aby vyhlásilo stav klimatické nouze. 

Město Brno se staví k ochraně klimatu maximálně zodpovědně a je si vědomo závažnosti následků 
klimatických změn, jejich příčin a ohrožení, které z nich pro naši společnost vyplývají. Z minulého dopisu 
víte, že se město Brno v roce 2017 stalo členem Paktu starostů a primátorů. Zavázalo se tím ke splnění 
společného cíle - snížit emise skleníkových plynů do roku 2030 alespoň o 40 %. Výchozím je rok 2000. 
Pro znalost situace byla pro město vytvořena bilance emisí za období let 2000 až 2015, ze které vyplývá, 
že do roku 2030 je třeba snížit emise skleníkových plynů ještě alespoň o 32 %. To je náš jasný cíl,  
ke kterému ještě připojujeme řadu adaptačních opatření, podrobně popsaných ve 2. příloze Akčního 
plánu udržitelné energetiky a klimatu, SECAP, přijatého ZMB v loňském říjnu. 

S důležitými partnery uzavře město Brno Memorandum o dlouhodobé spolupráci na závazku 
statutárního města Brna k adaptaci na klimatické změny již na konci února v rámci pořádaného Festivalu 
architektury, který je sám o sobě rovněž akcí podporující adaptační opatření plánovaná městem. Jste 
srdečně zváni na přednášky konané od 25. do 29. února na BVV. S touto akcí rovněž spustíme webové 
stránky týkající se propagace v otázkách ochrany klimatu a s nimi i kampaň s názvem „Připrav Brno“, 
jež má být osvětou pro širokou brněnskou i světovou veřejnost. 

Uvítám veškerou spolupráci a podporu při realizacích opatření, která motivují ostatní, aby se aktivně 
podíleli na naplňování cílů spočívajících ve snižování emisí skleníkových plynů a zvyšování odolnosti 



 

města vůči klimatickým změnám a společně se nám tak podařilo vytvořit v Brně příjemné a udržitelné 
prostředí.   

Avšak jak jsem psal již dříve, zásadní změny je třeba dělat s rozvahou a rozumem, aby přinesly 
v konečném důsledku takové výsledky, které od nich očekáváme, a nejednalo se pouze o impulsivní 
činy, které budou mít opačný efekt. Pro bližší informace jděte na  www.ekodotace.brno.cz a sledujte 

rovněž web www.brno.cz. 

 

Veronika Holcnerová: 
Jmenuji se Veronika Holcnerová a jsem občankou města Brna a mluvčí hnutí Extinction Rebellion. 
Stejně jako Tomáš přede mnou, před Vás dnes opakovaně předstupuju s nadějí, že se zhostíte své role 
správců města a ochránců našeho blahobytu. Stejně jako Tomáš si uvědomuji, že ohledně klimatické 
změny nejste nečinní. Ale jsem si také, stejně jako on, vědoma, že kroky, které zastupitelé našeho, jako 
zastupitelé našeho města podnikáte, jsou nedostatečné. Když se v předloňském roce šířila Brnem 

žloutenka, informace o ní visely na každé veřejné budově, magistrát dělal vše, aby informoval občany, 
a média ochotně spolupracovala. Všichni občané se díky informační kampani o žloutence dozvěděli  
a podařilo se dosáhnout potlačení epidemie. Jak je to s klimatem? Když se ptáme lidí na ulici, většinou 
ví jenom o tom, že je sucho. Informovanost je naprosto nedostatečná. Proč? Protože lidi jednoduše 
nikdo neinformuje. Extinction Rebellion se snaží otevřeně a v plné míře podávat informace o změně 
klimatu, ale to nestačí. My chceme po Vás, jako po těch, kterým jsme vložili do rukou moc nad naším 
městem a do jisté míry i nad svými životy, abyste se postarali o to, že v Brně před informacemi  
o klimatické krizi doslova nebude úniku. Často slyšíme, že není možné prosadit nutná opatření, protože 
jsou vnímána jako extrémní, jako příliš radikální. Zkuste si představit, jak by se změnilo vnímání občanů, 
kdyby měli dostatečné informace o závažnosti naší situace. Možná by jako extrémní byla vnímána spíše 
nečinnost. A proto se ptám: kdy Brno začne masivně informovat, nikoli jen o suchu, ale o zásadním 
rozdílu, že klima roku 2050 zvládneme, ale klima roku 2100 není slučitelné s přežitím civilizace tak, jak 
ji známe? Aby se katastrofě předešlo, je nutné během 10 let udělat razantní krok. Brňané tomu 
nerozumí, nechápou, proč podpořit uhlíkovou neutralitu. Kdy a jak jim to názorně vysvětlíte? 

Odpověď Mgr. Petra Hladíka, 1. náměstka primátorky, je totožná s výše uvedenou odpovědí 
RNDr. Tomášovi Obšívačovi. 

 

Anna Grézlová: 

Jmenuji se Anna Grézlová, jsem občankou města Brna a patřím k hnutí Extinction Rebellion. Chtěla 
bych Vám říci něco málo o zásadní studii, která nedávno vyšla v Postupimském institutu pro výzkum 
změny klimatu. Studie se zabývá tím, jaké změny musí nastat ve společnosti, aby se veřejnost vymanila 
ze setrvačnosti a aby bylo možné stihnout dekarbonizaci. Dospěli k těmto 6 bodům:  
1. Zrušení dotací fosilního průmyslu a navýšení dotací decentralizované čisté energetiky 

2. Zastavení investic do fosilních firem 

3. Města musí mít připravené dobře pochopitelné projekty dekarbonizace 

4. Lidé musí chápat morální důsledky dalšího spalování fosilních paliv, jako jsou vymírání druhů, smrt 
statisíců, v budoucnu milionů, až miliard lidí 
5. Lidé musí rozumět změně klimatu a regeneraci ekosystému  
6. Výrobky a služby musí mít jasně uvedenou informaci o uhlíkové stopě 

Chápeme, že jako brněnští zastupitelé nemůžete vypnout uhelné elektrárny. V oblasti informování 
občanů jsou ale Vaše možnosti v podstatě neomezené. Vědci nám říkají, že informovaná veřejnost je 
důležitým aspektem v boji s klimatickou změnou. Tak pojďme začít informovat. Od zítřka rozběhneme 
10denní informační kampaň, hackathon, chcete-li, něco jako ten, který si udělali programátoři  
a za víkend naprogramovali e-shop s dálničními známkami. Doufáme, že tak Brnu pomůžeme  
a inspirujeme magistrát k tomu, aby neodkládal vlastní info kampaň. Nechali jsme si také zpracovat 
analýzu toho, jak bude vypadat česká krajina v roce 2050. Tu Vám teď rozdáme. Nikdo z nás nezná 

http://www.ekodotace.brno.cz/
http://www.brno.cz/


 

přesnou cestu ze situace, do které se lidstvo samo přivedlo. Prvním krokem na cestě z krize je vždy 
připustit si problém. Připusťme si tedy problém a začněme o něm informovat na všech úrovních  
a v plném kontextu. Bez podpory veřejnosti tu cestu z krize nastoupíme velmi obtížně. Vyhlaste stav 
klimatické nouze! 
 

Mgr. Petr Hladík, 1. náměstek primátorky: 

Jenom krátce zareaguji na 2 záležitosti. Zastupitelstvo města Brno již k závazku uhlíkové neutrality 
přistoupilo, a to do roku 2050, ten termín byl takhle stanoven, a máme úkol na to, zpracovat ten akční 
plán. Ten úkol ještě stojí před námi. A co se týká informační kampaně, vedení města Brna navrhlo, 
zastupitelstvo schválilo rozpočet, v Odboru životního prostředí jsou alokovány, je alokována finanční 
částka na nějakou, nechci říct, informační kampaň, ale, ano, nějakou informační kampaň týkající se 
právě prezentace konkrétních kroků v této oblasti i vážnosti změny klimatu. To, jakou formou to bude 
provedeno, se zabývají kolegové z Odboru životního prostředí a z marketingu. 

Písemná odpověď Mgr. Petra Hladíka, 1. náměstka primátorky, je totožná s výše uvedenou 
odpovědí RNDr. Tomášovi Obšívačovi. 
 

Hana Cenková: 

Já bych ráda trošinku reagovala právě na todle téma, docela často probíraný. Klimatická krize, uhlíková 
stopa. Srovnám to s něčím zdánlivě nesouvisejícím a je to možná i trošku takový odlehčení. Že 
klimatická krize je něco jako Ježíšek. Neviditelný, nadělí dáreček, pak se nechá kolíbat v jesličkách  
a opěvovat absurdníma odrhovačkama. Věříte v něj? Neexistuje. Existuje ten, jehož narození se slaví, 
ale že, i když se narodil jindy, ale žádný Ježíšek, o kterém se mluví. Klimatická krize je taky něco,  
o čem se mluví, kolem čeho je velký humbuk a spousta výmyslů, ale realita je jiná, jako je jiný Ježíš,  
na rozdíl od Ježíška. Nedávno tu spousta lidí, ovlivněna tou ideologií, sehrála divadlo ve snaze přimět 
Vás brát to vážně. A říkají si rebelové. Chci Vás vyzvat, buďte rebelové Vy! Odvažte se použít zdravý 

selský rozum a jít proti proudu, zjistit si fakta, informace, o kterých se nemluví, tady jsou informace, ale 
spíš možná propagandu, která má nějakej účel. Čtěte mezi řádky téhle propagandy a všimněte si, kam 
to skutečně vede. Mimochodem, horliví zastánci téhle ideologie by měli být důslední, jít příkladem  
a nepoužívat nic, co vzniklo, bylo dopraveno nebo funguje neekologicky. V konečném důsledku to 
znamená, že by neměli nic na sebe, nic do sebe, neměli kde bydlet, čím cestovat a co používat, včetně 
moderních technologií. Asi by se museli vrátit zpátky na stromy, trošinku to ještě odlehčím, asi by se 
museli vrátit trošku na stromy, jestliže věří tomu, že jejich předci tam někdy žili, ale neříkat si člověk 
rozumný. S rozumem má ta klimatická krize opravdu málo společného. 

 

Pavel Suchomel: 

Pavel Suchomel, Brno, dobrý den. Ozdravme naši hezkou radnici, ozdravme naše město! V této 
souvislosti bych si dovolil upozornit na starý, přežitý úřad neevropské struktury, absolutně neevropské 
kvality, ano, s nadhledem pouze, nazvat humorně – exekůce města Brna. Je to frakce odboru 
financování města Brna pod paní Červencovou. Úřad, který slušně a na úrovni nic konstruktivního 
neřeší. Pouze generuje zlo do naší společnosti, kterého ve světě je víc než dost. Takto nekoordinovaně 
krmí soukromé exekutory, nic neřešícím způsobem. Například bagatelní pohledávky 200 či 300 Kč 
dávají k soudu, ze společného se pak zaplatí 1.000 Kč soudní poplatek, pak je tak různě, 6, 7 návštěv 
soudního vykonavatele, který bývá rozumným člověkem, zjistí bezpředmětnost, další soud zase  
za dalších 1.000 Kč, už druhých, toto zruší. Což něco stojí. A mnohé a mnohé další nelogické nesmysly. 
Prosím, kde to žijeme?! Vyzývám všechny slušné a zdravé lidi k celkovému auditu a globálního 
překonstruování úřadu, s jinými lidmi. 

 

 



 

Ing. Pavel Loutocký, tajemník MMB: 
Vážený pane, dovolte mi, abych Vám sdělil – i 200 Kč je pro někoho hodně peněz. A myslím si, že 
důslednost ve vymáhání dluhů je základ, je základ společnosti, a mravné společnosti, protože kdo si 
zvyká neplatit svoje dluhy, tak ve slušné společnosti nemá co dělat. A myslím si, že s tím souvisí i tento 
institut vymáhání, který já považuji za institut, který je naprosto v pořádku. A kromě toho, zákony této 
země neumožňují, řekněme, zamhouřit oko. Kde je ta hranice? Je to 100 Kč nebo 200 nebo 500, nebo 
kolik si tak myslíte asi? 

 

František Hromek: 

Já ještě jednou teda v rámci připomínek. Já tady upozorňuju každý zastupitelstvo na situaci ve Slatině. 
A dostávám odpovědi. Například z Odboru dopravy už jsem dostal 5x nebo 6x odpovězeno, no, je fakt, 
že já nevím, pan náměstek to podepíše, aniž to přečte, ale dostal jsem 5x odpovězený, a zřejmě  
vod toho stejnýho člověka, a vždycky to bylo stejně napsaný, stejnej smysl, skoro stejný slova. Jo, a je 
tam upozornění teda, že se pro to neco dělá, a nevím, co všechno, a že se máme obrátit na ŘSD.  
Na ŘSD jsme se obrátili několikrát a ŘSD nám řeklo, že město Brno nemá jednu z částí teho venkovního 
okruhu a napojení na dálnici, nemá v územním plánu. Teď jsme zjistili, že to v tým územním plánu taky 
není. Jo, měli to počítat dopravní inženýři. Tak buď to nepočítali, anebo, nebo to špatně spočítali. Není 
možný, aby takový množství vozidel jezdilo přes Slatinu, a křižovatka se nestavěla, nedodělávaly se 
silnice, který by tam měly být pro obsluhování Černovické terasy. A nejsou, jezdí se pořád po téch 
staréch silnicích, který tam zůstaly a který se, až na výjimky, ani nevopravují. 

 

Odpověď JUDr. Roberta Kerndla, náměstka primátorky: 

Na jednání Zastupitelstva města Brna č. Z8/14 konaném dne 11. února 2020 jste vznesl připomínku 
ohledně dopravní situace ve Slatině, obsluhy Černovických teras, komunikací v územním plánu a stavu 
stávajících komunikací. 

K Vaší připomínce si dovoluji sdělit, že v připravovaném návrhu nového územního plánu jsou,  

podle našeho názoru, zahrnuty všechny pozemní komunikace potřebné v dopravním skeletu města, 

včetně napojení na dálnici, obsluhy Černovických teras a komunikací potřebných k ochraně Slatiny. 
Návrh nového územního plánu je nyní ve fázi finálních příprav, v dubnu 2020 bude zveřejněn a město 
uspořádá jeho veřejné projednání (více se můžete dozvědět na webu Kanceláře architekta města, 
www.kambrno.cz). Co se týká stavu stávajících místních komunikací, odpovídá za něj společnost 
Brněnské komunikace a.s., která má systém sledující jejich stav a reagující na nutné opravy,  
příp. rekonstrukce. 

Děkuji Vám tímto za Vaše připomínky a věřím, že připravované stavby pomohou zlepšit dopravní situaci 
ve Slatině. Závěrem sděluji, že město Brno má zájem na rozvoji jmenovaných silničních staveb  
a podniká v rámci svých možností kroky k jejich brzké realizaci. 

_________________________________________________________________________________ 

 

 

 

 

 

 

Z podkladů odpovědných řešitelů zpracovala:  

Jana Sovová 

Organizační odbor MMB         



 

Informativní zpráva  
o vyřízení dotazů, připomínek a podnětů občanů ze zasedání Zastupitelstva města Brna 

č. Z8/15 konaného dne 3. března 2020 

________________________________________________________________________________ 

RNDr. Tomáš Obšívač: 
Jsem Tomáš Obšívač, občan Brna a člen hnutí Rebelie proti vyhynutí. Jako minule, předminule  
a předpředminule Vás prosíme o chvilku pozornosti. Jak stojí na letáčku, který jste od nás dostali, jsme 
v háji, skoro úplně. Většina občanů, se kterými mluvíme, a zřejmě ani Vy, zastupitelé, si neuvědomujete, 
jak moc naše životy ovlivní změna klimatu. Je už pevně dané, že desítky let se bude nadále globálně 
oteplovat. To znamená větší extrémy počasí, u nás vlny veder, tropické noci, sucho, přívalové deště, 
umírající lesy, ohrožená úroda, výrazně dražší potraviny. Bezpečně víme, že tohle nastane. Jsme v háji, 
protože na to nejsme připraveni, a Vy, ani naše vláda, neděláte dost, aby situace nebyla ještě horší. Jak 
horší? Svět směřuje k oteplení o 3 až 4 °C. Kalifornie nebo Austrálie lehne popelem. Brno bude jen 
vyprahlé, jako je dnes vnitrozemí Řecka. Žádná úroda bez zavlažování. Horší je, že velký pás kolem 
rovníku bude neobyvatelný a miliardy lidí budou donuceny hledat nový domov. Kde asi? Připusťte si 
konečně, že budoucnost nás a našich dětí je ohrožená. Myslíte si, že se Vás to netýká? Odstěhujete se 
dožít někam na sever? Třetině živočišných a rostlinných druhů hrozí vyhubení během dalších 50 let. 
Vymírání druhů běží dnes 100 x rychleji než v minulosti. Ničíme přírodu, na které jsme závislí. Osvětu 
místo magistrátu děláme my, dobrovolníci, ve svém volnu. Za několik dnů, na České, jsme s primitivní 
bambusovou konstrukcí a nápisem „Procházíme klimatickou krizí“ oslovili tisíce Brňanů, občanů jiných 
měst. Stovky z nich nás podpořily a podepsaly výzvu Vám, zastupitelům, abyste jednali. My, kteří sem 
za Vámi chodíme, jsme jen špička ledovce. Nespokojenost s Vaší nečinností roste. Čekáte, až se bude 
ve velkém demonstrovat i v Brně, tak jako se demonstruje ve světě? Informací máte dost. Třeba velká 
banka JPMorgan Chase vydala report pro investory, který označuje klimatickou krizi za katastrofickou. 

Říká to papež, Spojené národy, EU, vědci. Od koho to ještě potřebujete slyšet? Nepředstírejte, že děláte 
dost. Ani neodpovídáte na naše dotazy. Žijeme neudržitelně a vlastně na dluh. Musíme zamezit plýtvání, 
snížit zbytečnou spotřebu a radikálně snižovat emise skleníkových plynů. Mělo by to být o více než 7 % 

ročně. I dnes proto se jednoduše ptám, jak toho Brno dosáhne? Co pro to letos uděláte? Jednejte hned, 
informujte o klimatické krizi občany, vyhlaste stav klimatické nouze. 

 

Odpověď Mgr. Petra Hladíka, 1. náměstka primátorky: 

Děkuji za Vaše další podněty vznesené na březnovém jednání Zastupitelstva statutárního města Brna. 
Nadále si vážím Vašeho aktivního přístupu k životnímu prostředí. 

I přes současnou krizovou situaci město Brno pokračuje v práci ve prospěch ochrany klimatu, protože 
chápe závažné následky klimatických změn v případě, že by tak nečinilo. Z mých předchozích dopisů, 

stejně jako z odpovědi přímo na jednání zastupitelstva, máte podrobné informace o tom, co 
v současnosti město dělá a plánuje dělat. Nyní jsou tyto práce zpomalovány vlivem karanténních 
opatření, ale i přes to jednáme pomocí dálkového přístupu se strategickými partnery napomáhajícími 
městu v dosažení jeho cíle plynoucího ze SECAPu.  

Ceníme si především nekritického, neobstrukčního, empatického a velice vstřícného přístupu prvních 
32 organizací, které přistoupily k Memorandu o dlouhodobé spolupráci (https://ekodotace.brno.cz/wp-

content/uploads/2019/10/V%C3%BDzva-k-pomoci-se-sni%C5%BEov%C3%A1n%C3%ADm-

emis%C3%AD.pdf).  

Jde o organizace působící přímo v našem městě. Tyto společnosti, jako je IKEA, JIC, Kancelář 
veřejného ochránce práv, CTP, Regionální hospodářská komora nebo všech devět městských 
akciových společností, ovlivňují napřímo a konkrétně stovky, ne-li tisíce svých zaměstnanců, jejich rodin 
a dalších občanů. Budou městu pomáhat v osvětové činnosti i v tvrdých opatřeních ve prospěch klimatu. 
Jejich řady budeme nadále rozšiřovat. Přínos těchto partnerů pro městské klima je dalším výsledkem 

https://ekodotace.brno.cz/wp-content/uploads/2019/10/V%C3%BDzva-k-pomoci-se-sni%C5%BEov%C3%A1n%C3%ADm-emis%C3%AD.pdf
https://ekodotace.brno.cz/wp-content/uploads/2019/10/V%C3%BDzva-k-pomoci-se-sni%C5%BEov%C3%A1n%C3%ADm-emis%C3%AD.pdf
https://ekodotace.brno.cz/wp-content/uploads/2019/10/V%C3%BDzva-k-pomoci-se-sni%C5%BEov%C3%A1n%C3%ADm-emis%C3%AD.pdf


 

naší práce a svým rozsahem se nedá absolutně srovnávat s Vašimi aktivitami na České. Přesto právě 
Vaší organizaci věnujeme nejvíce času, který bychom však mohli trávit prací pro další upevňování 
ochrany životního prostředí v našem městě. Jsme si dobře vědomi veškerých aspektů současných 
změn klimatu a víme, jak proti nim bojovat. Žádáme Vás o spolupráci a o to, abyste nám důvěřovali  
a nechali nás koncepčně dělat naši práci pro město, pro občany a pro naši společnost. 

Opakuji, co jsem řekl již v minulých dopisech. Zásadní změny je třeba dělat s rozvahou a rozumem,  

aby přinesly v konečném důsledku takové výsledky, které od nich očekáváme, a nejednalo se pouze  

o impulsivní činy, které budou mít opačný efekt. Pro bližší informace jděte na  www.ekodotace.brno.cz 

a sledujte rovněž web www.brno.cz. Web www.pripravbrno.cz  spustíme co nevidět. 

 

Veronika Holcnerová: 

Jmenuji se Veronika Holcnerová, jsem občankou města Brna a mluvčí Extinction Rebellion. Když jsme 
se naposledy přišli zúčastnit interpelací, potkali jsme se na nádvoří s paní primátorkou Vaňkovou,  
a když nás uviděla, jen si trochu rýpla se slovy – budete si zase lehat na zem? A spěchala dál. Trochu 
jsem o tom přemýšlela a zdá se mi, že nás máte za komedianty. Proč? Protože jste nás viděli ležet  
na zemi v symbolickém gestu odkazujícím na vymírající druhy a na všechny lidi, kteří umírají  
a v budoucnu budou umírat díky klimatické změně? Když se rozhlédnu po sálu, získám tak trochu 
dojem, že komedianti tu nejsme my. Pro spoustu z Vás je toto jen další povinnost, Čas, který si tu musíte 
odsedět, ale díky Bohu se po Vás zas tak moc nechce. Takže si alespoň můžete vyřešit maily, přečíst 
zprávy, odepsat kamarádům na Facebooku, domluvit se s manželkou nebo manželem, co bude k večeři. 
Já Vás vlastně chápu. Pokud nepřikládáte váhu tomu, co Vám přišli říct občané Vašeho města, musí to 
tu opravdu být celkem nuda. Ale zamyslete se. Nejste tu za komedianty spíše Vy? Vy, kteří tu hrajete 
svou roli zastupitele či zastupitelky, ale v tuhle chvíli ji hrajete opravdu jen naoko a myšlenkami jste 
úplně jinde? Opravdu jste přesvědčení, že klimatická změna nezasluhuje Vaši pozornost a reálnou akci  
na Vaší straně? Opravdu máte ty, kteří se rozhodli přestat nečinně sedět a začít něco dělat,  
za komedianty? Pan náměstek Hladík nám na schůzce řekl, že za 5 let může mít Brno problém  
se zdrojem pitné vody. To není něco, co byste slyšeli od nás, kteří býváme obviňováni ze strašení 
veřejnosti. Řekl to brněnský náměstek pro životní prostředí. Pitnou vodu považujeme za samozřejmost, 
že jo. A 5 let je relativně krátká doba. Jsme my, členové Extinction Rebellion, komedianti? Nebo kdo tu 

ve skutečnosti účinkuje v jakési hořké tragikomedii? 

Odpověď Mgr. Petra Hladíka, 1. náměstka primátorky, je totožná s výše uvedenou odpovědí 
RNDr. Tomášovi Obšívačovi. 

 

Luboš Andrlík: 

Jsem Luboš Andrlík a jsem občan města Brna. Já bych se zastal zastupitelů, protože, ohledně tý 
klimatický krize, protože nechápu, co ti aktivisti pořád vyváděj. Máme se dobře, v krámech zboží je, tak 
vo co jim, sakra, jde? Já jezdím přes 10 let do práce na kole a například minulou zimu jsem kvůli sněhu 
nevyjel jenom jednou a tuto zimu jezdím pořád. Tak co blbnou? Za mě dobrý. A jestli není sníh? Tak  
za mě jenom dobře, protože běžky stejně nemám. To nám asi všem nepřipadá vtipné, že? Jenomže 
takhle uvažuje ještě pořád spousta obyvatel. A uvažuje tak proto, nebo mimo jiné proto, že nemají 
informace. Většina lidí fakt nechápe, jaké změny jsou do roku 2050 nevyhnutelné a co je v sázce potom. 
V roce 90 jsme měli v průměru 4 tropické dny v roce, loni jich bylo 34. To, že tu v létě 2050 bude  
ve stínu 47 °C si asi těžko někdo dokáže představit. Jenomže to už nikdo neovlivní. To je dědictví díky 
klimatický setrvačnosti a nečinnosti předchozích vlád. Dnešními rozhodnutími ovlivňujeme budoucnost 

po roce 2050. Tak já nechápu, na co ještě čekáte s vyhlášením stavu klimatické nouze? Když to uděláte 
teď, budete mít jenom 30 let zpoždění. 

 

http://www.ekodotace.brno.cz/
http://www.brno.cz/
http://www.pripravbrno.cz/


 

Mgr. Petr Hladík, 1. náměstek primátorky: 
Já myslím, že město Brno nedělá jenom opatření, které reaguje na něco, ale aktivně taky se snaží věci 
kolem sebe ovlivňovat. Myslím si, že všech 55 zastupitelů tady jsou proto, že dostali důvěru voličů, byli 
zvoleni a zastupují někoho. Zastupují obyvatele města Brna a prosazují to, co obyvatelé města Brna 
chtějí. O tom je zastupitelská demokracie. My jsme jenom v letošním roce poskytli víc jak 2.200.000 Kč  
na 57 osvětových projektů v oblasti environmentálního vzdělávání změny klimatu. Loni jsme vybudovali 
2 ha zelených střech, letos opět jsme otevřeli dotační titul. Na webových stránkách města Brna je 
kompletní mapa osvitu celého města po 365 dní. Každý majitel si může jednoduše vypočítat, jestli se 
mu vyplatí nebo nevyplatí si na svoji budovu dát fotovoltaickou elektrárnu. My jsme 30 firem, se s nimi 
domluvili, s velkými hráči na území města Brna, aby spolu s městem Brnem začaly výrazným způsobem 
snižovat energetickou závislost ve svých budovách, protože samo město to nezvládne. My, jako město, 
jsme se zavázali k tomu, že v roce 2050 chceme být uhlíkově neutrální. Ale i kdyby se město postavilo 
na hlavu, bez terciárního sektoru to nezvládne. Proto jsem moc rád, že 30 těchto velkých firem se  
do toho pustilo. Spouštíme kampaň s #PripravBrno. Na webové stránce priprav.brno.cz už je 1. sekce, 
ta se právě věnuje těmto byznysovým partnerům. Budou tam přibývat další 2 sekce. Jedna se věnuje 
občanům a jedna se věnuje tomu, co město dělá na svých budovách, ve svých oblastech. Jenom  
v letošním roce zasázíme do lesů města Brna stovky tisíc nových stromků. My, jako město, jsme loni 
zakoupili několik desítek ha lesních pozemků po kůrovcové kalamitě, které nikdo nechce, proto, abysme 
do nich zpátky vrátili život. A takhle bych mohl pokračovat. 

Písemná odpověď Mgr. Petra Hladíka, 1. náměstka primátorky, je totožná s výše uvedenou 
odpovědí RNDr. Tomášovi Obšívačovi. 

 

RNDr. Daniel Borecký, CSc.: 

Borecký, pro záznam. Dobrý den, paní primátorko, já bych se nejprve chtěl obrátit přímo na Vás, z toho 
globálního pohledu jenom na takový maličkosti. Blíží se jaro, jarní úklid. Chtěl bych požádat, aby se 
věnovala pozornost nejenom na úklid ulic, ale i takových veřejných staveb, jako jsou opěrné zdi. 
Kyklopské zdivo třeba tady pod Petrovem, pod Špilberkem, počmárané od sprejerů, bylo by dobré 

prostě na začátku jarní sezóny, nebo letní sezóny se na to podívat a vyčistit, je to taky vizitka Brna. 

 

Odpověď JUDr. Markéty Vaňkové, primátorky: 

Na Z8/15. zasedání Zastupitelstva města Brna konaném dne 3. 3. 2020 jste se na mě obrátil s dotazem 

ve věci odstraňování graffiti ve městě Brně. K Vašemu dotazu zasílám následující:   

Město Brno již dlouhodobě věnuje velkou pozornost odstraňování nelegálního graffiti na svém území.  
V minulosti probíhalo toto odstraňování na území celého města Brna centrálně z úrovně Odboru správy 
majetku MMB. V poslední době se však počet subjektů, které tuto činnost zajišťují, významně rozšířil. 
Odstraňování graffiti na jimi spravovaném majetku si zajišťují i jednotlivé městské části nebo městské 
organizace (např. DPMB, TSB, VZMB, BKOM a další). 

Odbor správy majetku MMB zajišťuje odstraňování graffiti zejména na objektech v historickém centru, 
a to především na objektech, které jsou přímo ve vlastnictví města Brna. V některých případech je 
možné řešit odstraňování i z objektů jiných vlastníků, avšak pouze za předpokladu písemného souhlasu 
tohoto vlastníka, případně vlastníků. Vlastní práce na odstraňování graffiti probíhají průběžně po celý 
rok, pokud to dovolují klimatické podmínky.  Kromě této vlastní činnosti OSM reaguje i na všechny 
podněty, které od veřejnosti v této věci dostává, předává je dotčeným správcům a snaží se j im 

napomáhat s realizací odstranění zjištěných graffiti. 

Je třeba si však uvědomit, že především u objektů, které se nacházejí v městské památkové rezervaci 
nebo jsou evidovány jako kulturní památky, je celý proces odstraňování s ohledem na požadavky 
legislativy administrativně poměrně složitý, neboť dle zákona je takový zásah nutno vždy předem 
konzultovat s orgány památkové péče.     



 

Obecně však je možné konstatovat, že v poslední době dochází oproti předchozím letům k poklesu 
četnosti výskytu graffiti v historickém centru města Brna, a to především díky rozšíření kamerového 
systému. 

------------------------------------------------------------ 

Hlavní můj příspěvek, nebo moje diskusní vystoupení, tak jak já to chápu, by se ale týkalo vlastně 
odpovědi pana radního pro oblast investic. Samozřejmě, poděkuju, to je slušnosti, nicméně už pro tu 
krátkost té odpovědi je zřejmé, že to pokládal vyloženě za formální odpověď. Já vím, že paní 
Červencová se svým kolektivem dělá, co může, aby prostě finančně dala dohromady, jo, to, ty problémy, 
které se týkají investic. Ale je potřeba se podívat hlavně, a veřejnost zajímá hlavně to, ten věcný pohled, 
ty věcné problémy, které jsou. Prostě nám nestačí jenom to, když se šťouraví redaktoři dozví a pustí  
do novin prostě, že je ohrožena jedna stavba, druhá stavba, třetí stavba. Přitom to jsou, a to mám  
na mysli, opravdu ty nejzákladnější, nejdůležitější investice v Brně. Počínaje Janáčkovým centrem, 
okruhem, až po ty kulturní, sportovní a jiné stánky. Proto se ptám, na závěr, mluvil jste o tom, že je 
připravován projekt občanské radnice, uveďte aspoň nějaké termíny. Co to znamená připravovat projekt 
bez termínů? Chceme se dozvědět, kdy to bude. Protože skutečně to, co jsem požadoval, to je stav 
realizace jednotlivých investičních projektů, v tabulce. To je vlastně veřejná kontrola toho, co Vy 

zastupujete. Taky zastupujete široký kolektiv úředníků magistrátu, ale i těch firem, které se vlastně  
na těch investicích mají podílet a podobně. Takže předpokládám, že zpřesníte a doplníte tadytu Vaši 
odpověď. 
 

JUDr. Markéta Vaňková, primátorka: 

Tak děkuji za dotaz. Ten, který směřoval ke mně, tak čistotě města se samozřejmě budeme věnovat, 
předpokládám, na druhou otázku bude odpovězeno písemně. 

 

Odpověď Ing. Davida Grunda, člena Rady města Brna: 

Občanská radnice je projekt, jehož hlavním cílem je rozšířit portfolio „participativních aktivit“ - a to  

o občanské návrhy, ankety, drobný rozvoj participativního rozpočtu a také o informování občanů  
o průběhu realizace významných investičních projektů. 

Informace o plánu a skutečném čerpání u vybraných investičních projektů mají být zpracovány graficky 
atraktivní a přehlednou formou. Nutným předpokladem pro realizaci této části Občanské radnice je mít 
zajištěn přístup na strojově čitelná, reálná, aktuální a konzistentní data. Taková data stále nejsou  

k dispozici (a mělo by je poskytovat připravované Centrum projektů, které je samostatným projektem). 

Pracovní skupina tedy zatím pracuje na ostatních částech projektu Občanské radnice, které se připravují  
ke spuštění od příštího roku. Časový harmonogram poslední části projektu bude možné určit  
až v návaznosti na okamžik zpřístupnění potřebných surových dat. 

Samotné Centrum projektů, ze kterého by měla být čerpána data o stavu jednotlivých investičních 
projektů pro Občanskou radnici, jak bylo zmíněno výše, bylo v testovacím módu spuštěno na Odboru 
investičním MMB v březnu 2020 a postupně jsou do něj vkládána data k nově začínajícím a běžícím 
projektům. Údaje o investičních projektech vložených v Centru projektů prozatím slouží pro vnitřní 
potřebu Magistrátu města Brna a jsou podkladem pro manažerské rozhodování vedení města. 

V případě, že máte zájem o konkrétní investiční akce, prosím o jejich upřesnění a informace o nich Vám 
rád poskytnu. 

 

Vladimír Hynek: 

Jmenuju se Vladimír Hynek. Zdravím Vás, paní primátorko, jak představenstvo, tak samozřejmě  
i všechny zastupitele. Jenom takovým krátkým příhovorem bych se k Vám, prosím Vás, jménem svým, 
své rodiny i spoluobčanů města Brna. Minulý týden na tiskové konferenci pan ministr zdravotnictví plus 



 

předseda vlády nás občany informoval a ubezpečoval v tom, že oni věří, že se k nám epidemie 
koronaviru nerozšíří. Jak dnes všichni vidíme, po 4 nakažených v České republice, očividně jenom věřit 
nestačí. Mimořádná situace si vyžaduje samozřejmě i přijímat mimořádná opatření. Proto Vás, paní 
primátorko, plus vedení města Brna i zastupitele chceme my občané města Brna podpořit, abyste se 
přijímat tyto kroky rozhodně neobávali. Jde přece jenom nejenom o naše zdraví, ale i o naše životy,  
i o životy našich rodin, samozřejmě i Vašich. Takže toto, prosím, určitě mějte všichni na paměti. Předem 
mockrát děkujeme. Itálie situaci, očividně epidemii, nezvládá, to všichni víme. Včera umřelo dalších  
18 osob. Vemte toto, prosím, jako odstrašující příklad a nedopusťte, aby tato situace nastala  
i v Brně. To připomínám jenom pro případ, že by bylo nutné přijmout nějaké nařízení či opatření k tomu, 
aby cestující, kteří se vrací z této zamořené země, prostě přišli rovnou do karantény a nešířili potom dál 
tuto nemoc po celém městě Brně. Základní hygienická pravidla ohledně kýchání, kašlání ve vozech 
MHD jsou z řad cestujících téměř na nulové úrovni. Jen velmi málokdo si dá před ústa ruku či dokonce  
i kapesník, aby neohrožoval ostatní. Proto navrhuji, aby proti šíření tohoto koronaviru i chřipkové 
epidemie znělo prostě prostřednictvím reproduktorů z jednotlivých vozů MHD prostě upozornění 
pro tyto cestující. Toto nevhodné chování by také bylo možné, a to taky navrhuji, aby se tak stalo, 
kontrolovat městskou policií z titulu jejich funkce a upozorňovat na to cestující. Že by dočasně přestali 
kontrolovat špatně zaparkovaná auta ve městě Brně a věnovali se tomuto aktuálnímu stavu. Vzhledem  
k tomu, že tento virus ulpívá na hladkých površích, kde přežívá dokonce až 2 dny, a to včetně i podlah 
ve vozech MHD, je nutné minimálně 1 x denně provádět celkovou komplexní dezinfekci jednotlivých 
vozů, a to nejen madel, sedadel, ale i podlah, odkud se pak zpět aerosol spolu s prachem šíří dál  
do prostoru. Aby takto v tomto uzavřeném prostoru s velkou koncentrací lidí dál virus se nešířil. O toto 
obdobné je možné požádat také supermarkety, což by bylo velice vhodné. Domnívám se, že pořád je 
lepší přijímat preventivní opatření než potom řešit nějaké dalekosáhlé následky. 
 

JUDr. Markéta Vaňková, primátorka: 

Jenom krátkou reakci. My se samozřejmě tou situací zabýváme, rozhodně ji nepodceňujeme. Dnes  
v 10 hod. bude zasedat Bezpečnostní rada města Brna, kde budeme všechny možné kroky projednávat. 
A přesně tak, jak jste o tom hovořil, v tuto chvíli považujeme za nejvýznamnější zejména preventivní 
opatření, k čemu samozřejmě je potřeba i spolupráce všech občanů města Brna. Ale zabýváme se tím  
a aktuální informace budeme mít po 10. hod., po zasedání bezpečnostní rady.  

 

Odpověď JUDr. Markéty Vaňkové, primátorky: 

V reakci na Vaši připomínku na Zastupitelstvu města Brna si Vás dovolím informovat, že Vámi 
navrhovaná opatření jsou buď zcela, nebo případně v určité modifikaci realizována. Děje se tak 
především na základě usnesení vlády či opatření ministerstev a dalších orgánů ústřední státní správy. 
Některá opatření jsou také realizována z úrovně Jihomoravského kraje a statutárního města Brna. 

Veškeré informace o dění ve městě Brně, které souvisí se šířením koronaviru SARS-CoV-2  

a způsobeného onemocnění COVID-19, najdete na průběžně aktualizovaných webových stránkách 
www.brno.cz/koronavirus. 

________________________________________________________________________________ 

 

 

 

Z podkladů odpovědných řešitelů zpracovala:  

Jana Sovová 

Organizační odbor MMB         

http://www.brno.cz/koronavirus

